
گروه اقتصادی - پرداخت عوارض آزادراهی با الکترونیکی شدن این فرآیند آسان تر شده و از امروز هم تمدید 
بیمه نامه شخص ثالث، منوط به پرداخت عوارض آزادراهی خودرو است.

پرداخت عوارض آزادراهی در سفر یکی از الزامات برای راننده هنگام مسافرت است که با الکترونیکی شدن 
این پرداخت، کار تا حد زیادی آســان شــده، کاهش زمان سفر، کاهش مصرف سوخت، صرفه جویی در استهلاک 
خودرو، پرداخت آسان عوارض، کاهش خرابی های رویه های آسفالتی در محل توقف دروازه های عوارض بخشی 

از مزایای الکترونیکی شدن اخذ عوارض در آزادراه های کشور است.
در لایحه بودجه ۱۴۰۲،  فرماندهی کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران و شرکت های بیمه گر به  منظور حمایت 
از الکترونیکی کردن آزادراه های کشــور به أخذ مفاصاحســاب بدهی های ناشی از عوارض آزادراهی از متقاضیان 

تعویض پلاک خودرو و خدمات بیمه شخص ثالث موظف شدند.
عباس بیات ســرمدی -مدیرکل بهره برداری از آزادراه ها- پیش از این درباره موانع الکترونیکی شــدن همه 
آزادراه هــا  گفتــه بــود: گلوگاه های کافی که دریافت عوارض را به صــورت ۱۰۰ درصدی تضمین کند به تنهایی 
از ســمت پلیس شــدنی نیســت؛ بیمه هم باید ۱۰۰ درصد پای کار بیاید و در هنگام ارائه خدمات بیمه ای و صدور 
بیمه نامه های شــخص ثالث، از کاربران بیمه مفاصای پرداخت عــوارض آزادراهی بگیرد واگر بیمه به این جریان 
 ملحق شود کمک شایانی می کند و سرمایه گذارهای آزادراهی هم دیگر بهانه ای نخواهند داشت که این کار را انجام 

ندهند.
حالا به نظر می رسد شرکت های بیمه ای هم برای این موضوع جلو آمدند تا جاییکه قائم مقام بیمه مرکزی هفته 
گذشته، اعلام کرد شرط جدید صدور بیمه نامه شخص ثالث از ۱۷ تیرماه ، احذ مفاصا حساب عوارض آزادراهی 

و بزرگراهی خواهد بود.
در این راستا بیات سرمدی نیز اظهار کرد: به منظور اجرای تکلیف قانونی وزارت راه و شهرسازی مندرج در 
بند )ی( تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۱ و بند )ک( تبصره ۱۱ قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشور مبنی بر الکترونیکی 
شدن اخذ عوارض آزادراهی، با برگزاری جلسات متعدد از سوی بخش خصوصی و دولتی سازکارهای مناسب به 

منظور تسهیل اجرای قانون پیگیری شد.
به گفته وی، با پیگیری نهادهای نظارتی و همکاری بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران مقرر شده از تاریخ ۱۷ 
تیرماه بیمه نامه شخص ثالث خودروها در صورت تسویه بدهی عوارض آزادراهی صادر شود. متقاضیان می توانند 
با مراجعه به ســایت آنیرو، اســتفاده از نرم افزارهای پرداخت یا مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت نسبت به پرداخت 

بدهی و تسویه عوارض آزادراهی خود اقدام کنند.
مدیرکل بهره برداری از آزادراه ها ضمن اشاره به حذف ترافیک در محل های اخذ عوارض با الکترونیکی شدن 
آن اظهار کرد: بخش اعظمی از عوارض دریافتی از سوی شرکت های احداث، صرف نگهداری و ترمیم آزادراه ها 

می شود و پرداخت آن به حفظ راه های کشور به عنوان سرمایه های ملی کمک شایانی می کند.

پرداخت عوارض آزادراهی؛ حیاتی تر از همیشه!
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گروه اقتصادی -  منوچهر منطقی 
معــاون صنایع حمل و نقــل وزارت 
صمت در یک مصاحبــه رادیویی در 
پاســخ به اینکه آیا زیرســاخت های 
اســتفاده از خودروی برقــی در ایران 
وجــود دارد یا خیر گفت: این موضوع 
در گام نخست به یک راهبرد و مطالعه 
جامع و کامل نیاز دارد که خوشبختانه 
این مطالعات از پنج سال قبل در معاونت 
علمی و فناوری شروع شده است. همه 
ذی نفعان این موضــوع مانند وزارت 
نیرو، وزارت ارتباطات، دانشــگاه ها، 
قطعه سازان و صنایع در تمامی جلساتی 
کــه پیرامون این موضوع برگزار شــد 
شرکت کردند و نهایتاً به یک جمع بندی 
و نقشه راه اولیه رسیدند. منطقی گفت: 
هم اکنون نقشــه راه ایــن موضوع در 
کشورمان تهیه شده و برای خودروهای 
عمومی نیز تصمیم گیری شــده است. 
این مقام مســئول ادامه داد: شهرداری 
تهران داوطلب شــده که برای داشتن 
هــوای پاک، ایــن کار را انجام دهد و 
برای پیاده سازی این مدل ایستگاه هایی 
را موردمطالعه و بررسی قرار داده و هم 
اکنون در حال ورود به کارهای اجرایی 
است. منطقی با بیان اینکه شکل گیری 
مجموعه های تولید خــودروی برقی 
نیازمند حمایت های اولیه است اظهار 

کرد: خوشــبختانه ماده اولیه باتری در 
حجم قابل قبولی کشف شده و حتی دو 
سه کمپانی بین المللی نیز از کشورهای 
مختلف برای ســرمایه گذاری در این 
حوزه بــه ما مراجعه کردنــد. راهبرد 
اصلی ما در حــوزه خودروهای برقی 
مشــارکت های بین المللــی در زمینه 
محصول و باتری اســت کمااینکه هم 
اکنون دو خودروســاز خصوصی و دو 
خودروساز بزرگ شرکایی را انتخاب 
کردنــد و اگرچــه در مرحله گفتگو 
هستند؛ اما مرحله ای است که می تواند 
خیلی ســریع بــه قراردادهای اجرایی 
تبدیل شــود. ما سه تولیدکننده داخلی 
اتوبوس در کشور داریم که یک همکار 
قوی خارجی و یک همکار قوی صنعتی 
دانشگاهی دارند و در حوزه تاکسی نیز 
ورود کردیم؛ اما به دلیل اینکه قرار است 
این کار در فاز کوتاه مدت و انتهای سال 
۱۴۰۲ انجام شود مسلماً نمونه های اولیه 
وارداتــی خواهد بــود و در میان مدت 
نیز بــه طراحی و ســاخت محصول 
ورود خواهیم کرد. منطقی در پاســخ 
به این پرسش که آیا توان علمی کشور 
سازگاری با سیاســت های اجرایی در 
حوزه عرضه خودرو دارد یا خیر گفت: 
ما در میان مدت و بلندمدت مسائلی شبیه 
به وضعیت فعلی را نخواهیم داشت و 

تا دو سال آینده بحث هایی مانند اینکه 
رقابتی هســتیم یا خیر مرتفع خواهد 
شــد؛ چون تیراژ تولید داخلی روند رو 
به رشدی را طی می کند؛ بنابراین بازار 
خودرو اشــباع می شــود به طوری که 
خودروســازان مجبــور می شــوند 
محصولات خود را به صورت نقدی و 
قسطی عرضه کنند. وقتی خودروهای 
برقی به صورت عمومی استفاده شوند 
ما دیگر این مســائل و مشــکلات را 
نخواهیم داشــت و در واردات هم یک 
تعادل نســبی ایجاد می شود و انحصار 
از بین خواهد رفت. عضو هیات مدیره 
انجمن صنایع همگــن نیرومحرکه و 
قطعه ســازان خودروی کشور گفت: 
تولید خودروهای برقی و اشاعه استفاده 
از آنهــا در کشــور، نیازمند نقشــه راه 
مشخص و ایجاد زیرساخت های لازم 
از جمله ایجاد ایستگاه های شارژ است.

»بابــک کریمخــان« افــزود: در 
هیچ کجــای جهان ســراغ نداریم که 
سیاستگذار خودرو بخواهد به یک باره  
از تولید خودروهای احتراق داخلی، به 
سمت تولید خودروهای برقی حرکت 
کند، بلکــه ابتدا خودروهای هیبریدی 
یا دســت کم تولید موتورسیکلت های 
برقی اشاعه داده می شود و ما نیز نیازمند 

چنین رویکردی هستیم.

این عضو هیــات مدیره انجمن 
همگن قطعه ســازان یادآور شــد: در 
گذشته ایجاد زیرساخت های لازم برای 
استفاده از خودروهای برقی در جزیره 
کیــش به عنوان نمونه و پایلوت مطرح 
شــد تا مزایا و معایــب آن با هم دیده 
شود؛ به طور مثال موضوع ایستگاه های 
شارژ این خودروها بسیار مهم است و 
نمی توان آنها را در منازل شــارژ کرد. 
چنانچه حتی زیرساخت ها مدنظر در 
شــهری همچون تهران فراهم شــود، 
آن گاه حرکــت دادن این خودروها به 
دیگر شهرها در صورت نبود امکانات، 
مساله دیگری اســت که باید برای آن 
چاره اندیشی شود. کریمخان گفت: ما 
امروز حتی در زمینه تولید و اســتفاده 
عمــوم از موتورســیکلت های برقی 
توفیقی نداشته ایم و اگر قرار بود حرکتی 
در این زمینه آغاز شود، باید از موتورهای 
برقی آغاز می کردیم؛ اما می بینیم مردم 
همچنان موتورهای بنزینی را به صرفه 
می دانند. امکانات قطعه سازان کشور نیز 
برای تولید اجزا و قطعات خودروهای 
برقی به روز و مناســب نیســت، زیرا 
ماشــین آلات و خطوط تولید موجود 
مربوط به ۱5 تا ۲۰ ســال پیش است و 
باید به روز رســانی شود. عضو هیات 
مدیره انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 

و قطعه ســازان خودروی کشور اظهار 
داشــت: حتی اگر امروز خودروهای 
بنزینی جدید وارد کشــور شــده یا در 
کشور تولید شود، قطعه سازان باید برای 
تولیــد اجزا و قطعات آنها آمادگی های 
لازم را کســب کنند و به تغییر خطوط 
و امکانــات بپردازند و این مهم درباره 
خودروهای برقی که به یک باره با تحول 
در فناوری آنهــا مواجهیم جای خود 
دارد. در خوشــبینانه ترین حالــت، در 
کوتاه مدت می توان اجزا و قطعات این 
خودروها را به صورت سی. کی. دی از 
دیگر کشورها وارد کرد و به مونتاژ آنها 
پرداخت، وگرنه سوار کردن موتورهای 
الکتریکــی روی خودروهــای ایرانی 
برقی سازی محسوب نمی شود. چنانچه 
نقشــه راهی در این زمینه تعریف شده 
و از قطعه ســازان درخواست شود که 
در این مسیر حرکت کنند، باید به تامین 
امکانات، ماشین آلات و خطوط تولید 

برای تحقق این مهم بپردازیم.

معاون وزیر صمت خبر داد:

ورود خودروهای برقی به حمل و نقل عمومی کشور تا پایان ۱۴۰۲

نصب و تعمیرات کولر گازى سرما آوران 

به مدیریت حامد فدایى 
جزیره کیش،گلدیس،غرفه28
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اقتصادی

گروه اقتصادی-  همایون صالحی 
، دربــاره اســتفاده از کارت بانکی به 
جای کارت ســوخت اظهار داشــت: 
تمام تمهدیدات لازم و زیرســاخت ها 

برای جایگزین شــدن کارت بانکی به 
جای کارت ســوخت اندیشیده شده 
و از نظر ما هرچیزی باید تجربه شــود 
اما امیدواریم که آزمایش و خطا نباشد. 
در هر حال در عرصه عمل مشــخص 

می شــود که این برنامه دارای چه نقطه 
ضعف و قوت هایی است.

وی افزود: فعلا عرضه سوخت با 
کارت بانکــی از یک جایگاه در تهران 
و در جایگاه هایــی که بنزین ســوپر 

دارند، آغاز می شــود و با سنجیدن تمام 
جوانب و بررسی نقاط ضعف و قوت 
به صورت سرتاســری در کل کشور به 

اجرا خواهد رسید.
رئیس کانون انجمن های صنفی 
جایگاه داران تصریح کرد: در تمام دنیا 
نیازی نیســت که برای سوخت گیری 
هم کارت ســوخت و هم کارت بانکی 
اســتفاده شــود و فقط از کارت بانکی 
جهت دریافت سوخت استفاده و به این 
ترتیــب در وقت و هزینه صرفه جویی 
می شود. وی گفت: فعلا جز جایگاهی 
که به صورت پایلوت انتخاب شــده؛ 
مردم برای ســوخت گیری باید کارت 
شخصی سوخت خود را همراه داشته 
باشــند و دارندگان خودرویی که هنوز 
کارت نگرفته اند و یا به هر دلیلی نیاز به 
المثنی دارند باید نسبت به دریافت کات 
خود اقدام کنند، در این رابطه تمهیداتی 
اندیشیده شده که بلافاصله بعد از تقاضا 

کارت صادر شود.
صالحــی با بیــان اینکــه بعد از 
جوابدهی اجرای آزمایشی طرح استفاده 
از کارت بانکی کارت های ســوخت و 
بخصــوص کارت آزاد موجــود در 
جایگاه ها به کلــی جمع آوری خواهد 
شد، گفت: با اجرای سراسری استفاده 
از کارت بانکی برای ســوخت گیری 
سهمیه ها در کارت بانکی شارژ می شود.

وی استفاده از کارت بانکی را در 
صورتی که تمام زیرساخت ها فراهم و 
تمهیدات اندیشیده شود، اقدامی مثبت و 
مفید و راهکاری در راستای صرفه جویی 
در زمان و هزینه مردم عنوان کرد.رئیس 

کانون انجمن های صنفی جایگاه داران 
در ادامه با اشاره به میزان مصرف بنزین 
در کشور اظهار داشت: اکنون مصرف 
بالا رفته به طوری که نگرانی وجود دارد 
که با شروع تعطیلات تابستان و افزایش 

سفرها روند مصرف به کجا می رسد.
وی میزان کنونی مصرف بنزین را 
روزانه ۱۱۰ تا ۱۱5 میلیون لیتر و گاهی 
بــه ۱۲۰ میلیون لیتر اعلام کرد و افزود: 
این میزان مصرف ناترازی ایجاد می کند 
کــه باید روش هایی تامین و یا واردات 

صورت گیرد.
صالحــی بیان کرد: مســئولین به 
جای اینکه بابت تامین و صرفه جویی 
در مصرف بنزین به مردم فشار کنند بهتر 
است ســراغ بهبود اوضاع حمل و نقل 

و تولید خودروهای باکیفیت و مصرف 
استاندارد جهانی بروند در نتیجه مصرف 
نیز خودبه خــود کاهش پیدا می کند و 
لازم نیست مردم در صف های طولانی 

منتظر دریافت بنزین باشند.
وی یادآور شــد: اکنــون باتوجه 
به رشــد مصــرف در برخــی نقاط 
مشکلات و محدودیت داریم، هرچند 
در کلان شهرها شــرایط بهتر است اما 
مردم در برخی شهرها و بخصوص در 

استان های مرزی دچار مشکل هستند.
رئیس کانون انجمن های صنفی 

جایگاه داران درباره عرضه بنزین سوپر 
نیز تاکید کرد: بنزین سوپر موجود است 
و در برخی جایگاه ها عرضه می شود، اما 
در شهرستان ها خیلی کم و حتی صفر 
است. محدودیت ادامه دارد و به حالت 

نرمال نرسیده است.
خواســتار  جایــگاه داران 
ورود رئیس جمهور به موضوع 

حق العمل جایگاه ها شدند
رئیس صنف جایگاه داران کشور 
گفــت: جایگاه های ســوخت با زیان 
انباشــته مواجهند و شرایط به گونه ای 
است که به نظر می رسد رایزنی ها برای 
واقعی ســازی و اعلام میزان حق العمل 
۱۴۰۲ جایگاه ها بدون ورود شــخص 
رئیس جمهور به مساله محقق نمی شود. 

ما به دولت سیزدهم امیدواریم و انتظار 
داریم ناجی جایگاه داران و شصت هزار 

نفر کارکنانشان باشند.
اسدالله قلیزاده با بیان اینکه  افزایش 
حق العمل جایگاه ها در سال قبل با رشد 
تــورم در این بخش و طرح های متعدد 
مربوط به ســهمیه بندی سوخت تاثیر 
خود را از دست داد و افزایش های ناچیز 
دهه قبل هیچ پایه کارشناســی و مبنای 
درست نداشــت و تورم موجود در آن 
سال زیان انباشته جایگاه ها را به شدت 
افزایــش داد، اظهار کــرد: تلاش های 

بســیاری برای مستندسازی وضعیت 
جایگاه هــا جهت اقنــاع دولت جدید 
انجــام دادیــم و راهکارهایی هم ارائه 
کردیم و خوشبختانه رویکرد خوبی را 

از سوی دولت شاهد بودیم.
حالیکــه  در  داد:  ادامــه  وی 
شــرکت های تابعــه وزارت نفــت، 
جایگاه داران و ایــن مجموعه صنفی 
متفق القول هســتند که امســال نیاز به 
افزایــش منطقی و واقعی ســازی حق 
العمل داریم ولی طی جلســات اخیر 
متوجه شــدیم سازمان برنامه و بودجه 
محدودیت های بودجه ای و ثابت بودن 
قیمت فراورده های نفتی و سی ان جی را 
دلیل بر جلوگیری از افزایش مناسب حق 
العمل می داند و در واقع این سازمان انتظار 

دارد ما هزینه های جایگاه های سوخت 
را با بودجه مدنظرشــان تطبیق دهیم، 
در حالیکه جایگاه واحدهای خدماتی 
توزیعی بوده که در بخش های مختلف 
هزینه ای با تورم سرسام آور روبروست 
و پذیرفتن این نظر، شــدنی نیســت.
رئیس صنف جایگاهداران افزود: عدم 
افزایش منطقی حق العمل و ایجاد فشار 
بر جایگاه های ســوخت ضمن کاهش 
روز افزون کیفیــت خدمات به مردم، 
تعدیل نیروی کارجایگاه ها، جلوگیری 
از نوسازی تجهیزات و افزایش خطرات 

ناشی از استهلاک قطعات، قطعا موجب 
مشکلات ناخواسته بسیاری ازجایگاه ها 
در ســال جدید می شــود و ما نیازمند 

افزایش منطقی حق العمل هستیم.
قلیزاده گفت: طی روزهای اخیر که 
جایگاه داران احتمال تصویب افزایش 
حق العمل کمتر از حد انتظار صنف را 
شنیده اند، با سیل اعتراضات و مکاتبات 
آن ها از سراسر کشور مواجهیم چراکه 
نگران آینده خود هستند و انتظارشان از 

دولت به حق است.
وی با اشــاره بــه وضعیت فعلی 
اظهار کرد: در شرایط فعلی  برآوردهای 
ما که براســاس مســتندات و مدارک 
دقیق بــوده حداقل ۴ برابر بیشــتر از 
میزان افزایــش مدنظر این ســازمان 
اســت و در صورت بی توجهی به نظر 
این مجموعه صنفی و عملیاتی شــدن 
حق العمل بر مبنــای محدودیت های 
بودجه ای وضعیت بسیار بدی به لحاظ 
اقتصــادی در جایگاه ها حاکم خواهد 
بود چراکه کاهش توان مالی جایگاه ها 
از مالــکان جایگاه ها و کارکنان آن خا را 
با مشکلات عدیده روبرو و برای ادامه 
فعالیــت و خدمات باکیفیت دلســرد 
جایگاهداران  صنــف  می کند.رئیس 
پیشــنهاد داد: گره این مشکل با ورود 
شــخص رئیس جمهور به این مساله و 
صدور دستور به سازمان برنامه و بودجه 
جهت تخصیص منابع و واقعی سازی 
حق العمل جایگاه ها گشوده می شود و 
بــه نظر ما راه حل دیگری وجود ندارد.  
جایگاه داران به رئیس جمهور امیدوارند 

و انتظار مساعدت فوری دارند.

رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران تشریح کرد:

 بررسی نقاط ضعف و قوت شارژ 
سوخت در کارت های بانکی

رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران گفت: اکنون باتوجه به رشد مصرف در برخی نقاط مشکلات و محدودیت داریم، 
هرچند در کلان شهرها شرایط بهتر است اما مردم در برخی شهرها و بخصوص در استان های مرزی دچار مشکل هستند.

گروه اقتصــادی -نماینده خانه 
ملت گفت: تصمیم گیری نباید پشــت 
درهای بســته از سوی سیاست گذاران 
انجام شود بلکه تولیدکنندگان و تشکل 
ها باید خود تصمیم  ســاز و اداره کننده 

باشند.
روح اله ایزدخواه، عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
درباره ســرمایه گــذاری با محوریت 
توســعه در اقتصاد داخل به مهر گفت: 
رونق اقتصاد منوط به رونق تولید بوده و 
معتقدم برای موفقیت باید کار در دست 

تولیدکننــدگان در بخش های مختلف 
باشــد. اداره تولید ممکن نیست مگر با 
مشارکت و مدیریت جامعه تولیدکننده.
وی افــزود: در حالی که افراد در 
میــدان تولید و در میانه معرکه دســت 
 و پنجه نرم می کند نباید تصمیم گیری 
پشت درهای بســته از سوی سیاست 
گذاران انجام شود بلکه تولیدکنندگان 
باید خود تصمیم  ساز و اداره کننده باشند.
این نماینده خانه ملت اظهار کرد: هنگامی 
که پشــت درهای بســته بخشنامه ها 
مصوب می شود در ادامه تولیدکننده باید 

برای احقاق حق خود بدود تا مانعی را 
رفــع کند.ایزدخواه بــا تاکید بر اینکه 
این رویه کشــور را به اهداف مطلوب 
رهنمود نمی کند، عنوان کرد: تشکل ها 
در سیاســتگذاری و تصمیم گیری باید 
نقش پررنگ تری داشــته باشند.عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس با 
اشاره به برنامه هفتم توسعه یادآور شد: 
در برنامه هفتم توســعه پیش بینی شده 
ســالانه ۸ درصد رشد محقق شود که 
سهم هر بخش تولید خدمات مشخص 
اســت.او گفت: طی یک دهه گذشته 

رشد اقتصادی کشور پایین بوده و برای 
تحقــق این هدف جامعه تولید باید در 
تصمیم سازی ها دخیل باشد.ایزدخواه با 
تاکیــد بر اینکه ظرفیت جهش تولیدی 
و اقتصادی فراهم است، بیان کرد: دلیل 
عقب افتادن از برنامه های توســعه ای 
پریشانی در حکمرانی بوده و اینکه کار 
به اهل آن واگذار نشده است.این نماینده 
مجلس یازدهم در پایان گفت: صنعتگر 
خرد جمعی تولید اســت و اتحادیه ها 
نقــش ریل گذاری در مدیریت تولید و 
صادرات را دارند و با کمک آنها می توان 

به اهداف رشد و توسعه دست یافت.در 
ادامه علی رسولیان، رئیس هیأت مدیره 
و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی گفت: یکی از 
مؤلفه های لازم در اشتغال، صادرات و 
توسعه اقتصادی تولید است. تولید باید 
رشــد کند تا انتظارات ما در صادرات 

محقق شود.
وی با اشــاره به بحــث آموزش 
عنوان کرد: در حوزه آموزش خلأهای 
زیــادی وجــود دارد و آموزش فقط 
آموختن نکات فنی نیست بازاریابی هم 

موضوع مهمی در یافتن بازارهای هدف 
برای صادرات محصولات تولیدی در 

بخش های مختلف اســت. همچنین 
ایجــاد کنسرســیوم صادراتی از دیگر 

راهکارها برای کســب درآمد بیشتر در 
اقتصاد خواهد بود.

گروه اقتصادی - دولت سیزدهم 
در آخریــن اقدام خــود برای اجرایی 
شدن هرچه بهتر نهضت ملی مسکن و 
تسهیل خانه دار شدن اقشار کم درآمد، 
اقدام به کاهش نرخ سود تسهیلات این 

طرح کرد.
دولت مردمی سیزدهم در حالی 
وعده تحقق ســاخت مســکن را در 
قالــب نهضت ملی داده کــه یکی از 
راهکارهایی اجرایی شدن این مهم را 
پرداخت تســهیلات بانکی قرار داد، 
تســهیلاتی که به عقیده کارشناسان 
در صــورت متعهد شــدن بانک ها به 
پرداخت، می تواند بخــش زیادی از 

مشکل تولید مسکن را حل کند.
یکی از مهم ترین مســایلی که 
درباره نهضت ملی مسکن مطرح شد، 
بالا بودن نرخ سود تسهیلات بود. این 
باور در میان بخشــی از جامعه وجود 

داشــت که با نرخ سود تسهیلات ۲۳ 
درصد، بخش زیادی از مردم و جامعه 
هدف دیگر توان پرداخت اقســاط را 
نخواهند داشــت و این مساله ممکن 
اســت که نهضت ملی مســکن را با 
چالش های زیادی مواجه کند. با توجه 
به اینکه تولید مسکن و برطرف کردن 
نابســامانی ها در این بخش به عنوان 
یکی از مهم ترین رویکردهای دولت 
مطرح بــوده و هســت، در ماه های 
اخیر اقداماتی برای کاهش نرخ ســود 
تســهیلات بانکی از یک ســو و الزام 
کردن بانک ها به پرداخت تســهیلات 

از سوی دیگر انجام شد.
افزایش میزان تســهیلات 

بانکی به ۵۵۰ میلیون تومان
یکی از اقدامات به جا و به موقع 
دولت در مــاه های اخیر افزایش رقم 
تسهیلات بانکی نهضت ملی مسکن 

از ۴5۰ میلیــون تومان به 55۰ میلیون 
تومان بود که به پیشــنهاد وزارت راه و 
شهرســازی و موافقت شورای پول و 
اعتبار انجام شــد. این در حالی است 
که تا پیش از آن مبلغ تســهیلات طرح 
نهضت ملی مســکن در شــهرهای 
کوچک و کلان شــهرها متفاوت بود 
که با پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی 
و این مصوبه به صورت یکســان 55۰ 

میلیون تومان تعیین شده است.
تصویــب وام ۴۰۰ میلیون 
تومانی نهضت ملی مســکن با 

سود ۲ درصد
از دیگر اقدامات دولت سیزدهم 
در ایــن بخش می تــوان به تصویب 
وام ۴۰۰ میلیــون تومانی نهضت ملی 
مســکن با سود دو درصد برای دهک 

های یک تا چهارم اشاره کرد.
مطلبی که هادی عباسی، معاون 

مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی در نشستی که ماه گذشته 

با خبرنگاران داشت به آن اشاره کرد.
وی در این نشســت با اشاره به 
افزایش سقف تسهیلات نهضت ملی 
مســکن برای تمام شهرهای کشور به 
55۰ میلیون تومان، گفت: در شورای 
عالی مسکن با حمایت رییس جمهور 
۴۰۰ میلیون تومــان وام نهضت ملی 
مســکن، ۱5 ساله با ســود دو درصد 
برای دهک های یک تا چهارم متقاضی 
تخصیص یافت. وی ادامه داد: همچنین 
۳۰۰ میلیون تومان تسهیلات ۱5 ساله 
به دهک های ســوم و چهارم با سود 
دو درصد برای احداث مسکن در نظر 
گرفته شده است. همچنین ۳۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات ۱5 ساله به دهک های 
ســوم و چهارم با سود دو درصد برای 
احداث مســکن در نظر گرفته شــده 

اســت. بر اساس این گزارش، با توجه 
به رایگان بودن زمین در طرح نهضت 
ملی مســکن، اگر برای ساخت یک 
واحــد ۷۰ متری در صورتی که در هر 
متر مربع حدود ۱۰ میلیون تومان هزینه 
شود، حدود ۷۰۰ میلیون تومان پول نیاز 
اســت. از سوی دیگر بخش زیادی از 
مشــکل اقشار محروم این بود که قادر 
به پرداخت ســهم تعیین شــده خود 
)آورده( نبودند به همین منظور دولت 
بــا نگاه حمایتی، در کنار اعطای زمین 
رایگان، در شورای عالی مسکن، سود 
این تسهیلات برای دهک های یک تا 

چهار را ۲ درصد تعیین کرد.
این در حالی اســت که اگر مبلغ 
اقساط این وام را بر اساس پرداخت به 
روش ساده محاسبه کنیم، مبلغ ماهیانه 
اقساط تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی 
با ســود ۲ درصدی و بازپرداخت ۱5 

ساله حدود ۲ میلیون و 5۰۰ هزار تومان 
است. کل بازپرداخت این تسهیلات 
رقمی معادل ۴۶۳ میلیون تومان خواهد 
بود، بدین معنی که سود این وام معادل 

۶۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است.
همچنین میزان پرداخت ماهیانه 
وام ۳۰۰ میلیــون تومانی با ســود ۲ 
درصد هــم حدود یک میلیون و ۹۳۰ 
هــزار تومــان و کل بازپرداخت ۳۴۷ 
میلیون تومان خواهد بود که کل سود 
این تسهیلات حدود ۴۷ میلیون تومان 

است.
کاهش نرخ سود تسهیلات 
بانکی اقدام جدید دولت سیزدهم 

برای خانه دار شدن مردم
از آخریــن اقدامــات دولت در 
بخش تولید مسکن می توان به کاهش 
نرخ سود تسهیلات بانکی از ۲۳ درصد 
بــه ۱۸ درصد )بــرای دهک های 5 به 

بالا( اشاره کرد. این خبر را محمدرضا 
فرزیــن رییــس کل بانــک مرکزی 
جمهوری اسلامی اعلام کرد که بر این 
اساس در یک هزار و سیصد و شصت 
و دومین جلسه شورای پول و اعتبار و 
با توجه به درخواســت های مردمی و 
دستور ریاست جمهوری مصوب شد.
این در حالی اســت که با در نظر 
گرفتن دوره بازپرداخت تســهیلات 
نهضت ملی مســکن بدون احتساب 
دوره مشــارکت ۲۰ ســاله است، با 
کاهش 5 درصدی نرخ سود و در روش 
بازپرداخت پلکانی، متقاضیان باید در 
سال اول ماهانه حدود ۷ میلیون و ۳5۷ 
هزار تومان قسط پرداخت کنند که این 
اقساط در سال پنجم به ۸ میلیون و ۲۸۱ 
هزار تومان و در سال دهم به ۹ میلیون و 

۶۰۰ هزار تومان افزایش می یابد.
همچنیــن در ســال پانزدهــم 

بازپرداخــت وام، اقســاط ماهانه ۱۱ 
میلیون و ۱۲۹ هزار تومان و در نهایت 
در سال بیستم اقساط ماهانه وام نهضت 
ملی مســکن ۱۲ میلیون و ۹۰۱ هزار 

تومان خواهد بود.
کاهــش نرخ ســود امکان 
بازپرداخت آن را برای دهک های 

کمتر برخوردار بیشتر می کند
کارشــناس حوزه مســکن نیز 
ضمن مثبت ارزیابی کردن اقدام دولت 
در کاهش نرخ سود تسهیلات نهضت 
ملی مسکن گفت: این مساله موجب 
استطاعت پذیری اقساط برای کارگران 

و متقاضیان می شود.
فرشید ایلاتی افزود: مکمل این 
اقدام نیز پلکانی شدن پرداخت اقساط 
اســت که در مجموع اقدام دولت در 
کاهش نرخ ســود تسهیلات می توان 

گفت که مثبت و کار درستی بود.

نماینده خانه ملت:

اقتصاد با تصمیم سازی پشت درهای بسته رونق نمی گیرد

کاهش ۵ درصدی نرخ سود تسهیلات نهضت ملی و افزایش امید به خانه دار شدن

گره این مشــکل با ورود شخص رئیس جمهور به این مساله و صدور دستور به سازمان برنامه و 
بودجه جهت تخصیص منابع و واقعی سازی حق العمل جایگاه ها گشوده می شود و به نظر ما راه 
حل دیگری وجود ندارد.  جایگاه داران به رئیس جمهور امیدوارند و انتظار مســاعدت فوری دارند.

اسحـق ارزانـی
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